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Hem començat un curs que potser no té tantes
incògnites com el passat, però en el qual la
desitjada “normalitat” està a tocar, però no
acaba ben bé d’arribar.
Sembla que a l’ensenyament tot està decidit
per tornar a la presencialitat. Val la pena fer
esment que això també inclou l’ensenyament
universitari, que ha estat el gran oblidat de
la pandèmia i en el qual, com en tots els
altres nivells, s’ha fet un gran esforç per tirar
endavant malgrat la situació.
L’activitat de contactes institucionals de la
SCM d’aquest darrer any s’ha portat, en bona
part, de manera virtual i han abundat els
esdeveniments posposats. Hi ha hagut una ex-
cepció molt notable: el lliurament de premis del
Cangur que es va fer al Palau de Congressos de
Montjuïc al mes de juny. En aquest número de
l’SCM/Notícies ja en trobareu prou informació,
però volia aprofitar per destacar l’emoció que
vam sentir tots els presents en retrobar-nos
després de tant de temps.
De cara al mes de setembre del 2021, donats
els forts lligams entre la comunitat matemàtica
polonesa i la comunitat matemàtica catala-
na, esperàvem amb moltes ganes el congrés
Spanish-Polish Mathematical Meeting, organit-
zat conjuntament per la RSME, SEMA, SCM
i PTM. La prudència, així com la gran quan-
titat d’esdeveniments previstos per al 2022, ha
recomanat ajornar-lo fins al setembre del 2023.
Podeu consultar-ne el programa al web. Veureu
que la presència de matemàtics catalans és ben
abundant.

CEMat i IMUB
El Comitè Espanyol de Matemàtiques (CEMat)
ha continuat treballant amb l’Acció Matemà-

tica contra el Coronavirus col.laborant amb el
Centre de Coordinació d’Alertes i Emergències
Sanitàries (CCAES). S’està prou satisfet amb
l’experiència, perquè ha mostrat la capacitat
de reacció de la comunitat matemàtica en una
situació d’emergència.
L’altre tema important de l’any al CEMat ha
estat el grup de treball amb el Ministeri d’Edu-
cació sobre el currículum en matemàtiques a la
LOMLOE. Ja vam fer difusió del document que
es va redactar, i esperem que en una activitat
propera el puguem explicar i debatre dins de la
SCM. El grup de treball ha funcionat molt bé.
Cal agrair de tot cor a l’Abraham de la Fuente i
a la Iolanda Guevara tota la feina feta. Sembla
que les reunions continuaran també aquest curs;
us mantindrem informats.
Sens dubte, el gran esdeveniment matemàtic
del 2022 serà l’International Congress of Mat-
hematicians (ICM 2022), que es farà a Sant
Petersburg del 6 al 14 de juliol.
L’organització de l’esdeveniment vol atreure
molta gent jove, per això han engegat el
programa de beques Kovalevskaya. Adreçades
a doctorands i postdocs, aquestes beques ofe-
reixen pagar totes les despeses a Rússia dels
candidats seleccionats per cada país. En el cas
de l’estat espanyol, és el CEMat l’encarregat
de la gestió d’aquestes beques, i es coordina
amb les diverses entitats que en formen part.
La SCM ha obert una convocatòria per assignar
algunes d’aquestes beques i també se’n poden
demanar a través de l’European Mathematical
Society(EMS).

Les matemàtiques ens uneixen
Ja tenim el nou lema per al Dia Internacional
de les Matemàtiques (IDM) 2022. En anglès
és “Mathematics unites”, i ens caldrà pensar
com ha de ser la traducció al català: “Les
matemàtiques uneixen” o, potser millor, “Les
matemàtiques ens uneixen”. La idea darrere
d’aquest lema és fer notar que les matemàtiques
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són tant un llenguatge comú com un tema
comú en el qual ens trobem els uns amb
els altres. Com sempre, des de la SCM us
animen a celebrar el DIM 2022. Podeu trobar la
informació de la celebració a escala mundial a
https://www.idm314.org/about.html

Trobada de presidents de l’EMS
El 29 de maig es va fer la trobada anual de
presidents de l’European Mathematical Soci-
ety (EMS). La pandèmia va obligar que fos
virtual, però, tot i això, es van tractar molts
temes interessants. Com va dir a la reunió
la vicepresidenta de l’EMS, Betül Tanbay,
aquestes trobades són engrescadores perquè es
discuteixen projectes futurs de la Societat, i no
qüestions burocràtiques.
Val a dir que l’EMS ha fet un canvi de logo,
perquè l’antic era poc funcional per a l’ús en
xarxes, i també ha hagut de fer una renovació
total de la pàgina web a causa d’un atac
informàtic. Això ha anat acompanyat d’una
renovació del butlletí d’informació, i de tota
l’activitat a les xarxes de l’EMS.

Nou logo de l’EMS

Un tema del qual s’ha anat parlant molt en
totes les reunions de l’EMS és la saludable
situació financera de l’entitat. Això permet fer
molts plans sobre activitats futures. L’objectiu
de l’EMS és finançar activitats de recerca
d’alta qualitat; a la pàgina web de l’entitat
podreu veure les diferents convocatòries per
demanar ajuts, i val la pena tenir-los molt en
compte.

Una proposta innovadora que es va presentar
a la reunió és la creació de topical activity
groups (EMS-TAG), amb la idea de facilitar
la comunicació i la col.laboració entre grups
de treball afins de diversos països de la Unió
Europea. Així, un EMS-TAG haurà de passar
una validació de l’EMS cada quatre anys i,
com a grup, organitzarà tota mena d’activitats
científiques per a les quals podria demanar ajut
econòmic a la Societat. Els grups hauran de ser
inclusius en tots els aspectes, des d’igualtat de
gènere fins a tenir membres de països d’arreu
de la Unió Europea. Cal veure com s’acaba
implementant la iniciativa, que promet ser molt
interessant.
Va prenent forma quasi definitiva l’EMS Young
Academy (EMYA), com una manera d’integrar
els matemàtics joves dins de les activitats de la
societat i implicar-los en les decisions. També
se’ls vol donar tot el suport possible en el
seu desenvolupament científic i en les seves
perspectives de carrera. S’espera que l’EMYA
ja sigui aprovada oficialment al consell del 2022.
Es proposa que tingui 30 membres, escollits
entre els candidats presentats per les societats.
Ben aviat ens caldrà fer propostes de candidats,
en què, certament, el grup de Joves SCM hi ha
de tenir un paper molt important.
Un tema que també es tracta de manera inten-
siva en totes les reunions de l’EMS és el de les
publicacions en obert. Aquesta vegada va tenir
molt de protagonisme la renovació del Zentral-
blatt i tothom es va felicitar que hagi passat a
ser en obert. En trobareu informació detallada
a la columna de Judit Chamorro.
També es va presentar la iniciativa Mathemati-
cal Research Data Initiative (MaRDI), https:
//www.mardi4nfdi.de, que s’està impulsant
des de Karlsruhe. MaRDI vol ser una platafor-
ma de dades seguint el principi de FAIR (finda-
ble, accessible, interoperable, repurposable) en
la recerca en qualsevol àrea de les matemàtiques
i en les seves aplicacions. Realment és un
projecte molt ambiciós que, de moment, està
centrat en Alemanya; caldrà veure si s’estén a
la resta de la Unió Europea.

Assemblea General CIMPA i Comitè de
Pilotatge
El 22 de gener es va fer la reunió del Comitè
de Pilotatge del CIMPA. Aquest comitè és el
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que pren la decisió final sobre les escoles que
s’organitzaran l’any vinent. També aprofita per
discutir sobre les activitats futures. El 2 de
juliol se’n va fer l’assemblea general, on un dels
punts principals va ser l’entrada d’Alemanya
com a nou país associat al CIMPA, que va ser
aprovada per unanimitat.
La restricció de moviment a causa de la pan-
dèmia ha afectat molt el CIMPA. Moltes de
les escoles han estat ajornades, però també
s’ha aprofitat per reforçar tota l’estructura per
fer cursos de manera telemàtica. Actualment,
el CIMPA disposa d’una biblioteca extensa i
completa de cursos.

Una iniciativa molt interessant que s’ha iniciat
aquest any són les beques CIMPA per fer
recerca per parelles, que financen estades de
recerca a Europa a investigadors de països en
desenvolupament. L’objectiu de l’estada sempre
ha de ser treballar conjuntament, amb un altre
investigador del país receptor, en un projecte
de recerca. L’import màxim de la beca és de
10.000 euros, cosa que permet pensar en una
estada relativament llarga, i la sol.licitud és
relativament fàcil de fer. La convocatòria per
a aquest any està tancada, però certament
caldrà estar atents a la convocatòria de l’any
vinent.

La columna de l’EMS
Judit Chamorro Servent
membre corresponsal EMS-SCM

Com és habitual en aquesta columna, resumim
les notícies d’actualitat referents a l’European
Mathematical Society (EMS). Volem fer èmfasi
especial al vuitè Congrés Europeu de Matemà-
tiques (8ECM), que ha tingut lloc a finals de
juny. A continuació, us volem apropar també
els premis recents destacats, altres novetats de
difusió científica i comunicació, congressos i se-
minaris futurs, convocatòries d’ajuts europeus
i altres ofertes d’interès.

Breu resum del 8ECM
El 8ECM va tenir lloc a finals de juny
d’enguany, https://euromathsoc.org/news/
8ecm-moved-online-1.
El 8ECM va publicar set newsletters per intro-
duir el congrés els dies abans que comencés,
i un més publicat un dia abans que acabés.
En aquest últim, resumia algunes estadísti-
ques, que donen una visió de la magnitud
del congrés, tot i les dificultats que va patir
a causa de la pandèmia i les constants no-
vetats en aquest sentit: 1.771 participants de
77 països, 1.058 contribucions, la conferència
Abel, la conferència Bernoulli, la conferència
Hirzebruch, 10 ponents plenaris, 30 ponents
convidats, 6 xerrades públiques, 12 guanyadors,
62 minisimpòsiums, 9 conferències per satèl.lit,
105 beques atorgades, 350 estudiants partici-
pants (entre ells: 71 medallistes de l’Olimpíada
Internacional de Matemàtiques, 36 medallistes

de les Olimpíades Europees de Matemàtiques
Femenines, 38 estudiants seleccionats pels or-
ganitzadors de minisimpòsiums), i més de 70
voluntaris i membres del personal que van fer
un extraordinari treball durant el 8ECM.

Fa un any us anunciàvem ja els 12 guanyadors,
però no ha estat fins al 8ECM, al mes de juny,
que s’han presentat els treballs guardonats. Els
premis comprenien tres categories.

Els 10 premis EMS Prize 2020, que s’atorguen a
joves investigadors de menys de 35 anys, de na-
cionalitat europea o que treballin a Europa, en
reconeixement a les excel.lents contribucions en
matemàtiques. Aquests premis estan finançats
per la Foundation Compositio Mathematica i
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